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»معجزه« ترکیه در گردشگری!
توراپراتورهای  و  هتلداران  انجمن  رئیس 
توریستی مدیترانه معتقد است واژه »معجزه« به 
بهترین وجه می تواند عملکرد صنعت گردشگری 

ترکیه در سال گذشته را توصیف کند.
به گزارش ایسنا به نقل از حریت، کان کاوال 
تور  مجریان  و  هتلداران  انجمن  رئیس  ـ  اوغلو 
مدیترانه )AKTOB( ـ می گوید: واژه »معجزه« به 
بهترین وجه می تواند عملکرد صنعت گردشگری 
چرا  کند؛  توصیف  را  گذشته  سال  در  ترکیه 
تحت تاثیر  کشور  این  گردشگری  صنعت  که 
قرار  ژئوپلیتیکی  مشکلات  و  ویرانگر  زلزله های 

داشته است.  
»فصل  داد:  توضیح  این باره  در  اوغلو  کاوال 
ژوئن  ماه  از  ناگزیر  زلزله،  دلیل  به  گردشگری 
آغاز شد و پس از آن انتخابات داشتیم. در پنج 
فعالیت  هیچ  تقریبا   ۲۰۲۳ سال  نخست  ماه 
گردشگری وجود نداشت. با این حال آمار و ارقام 
است.  سال ۲۰۲۳ شگفت انگیز  در  گردشگری 
بزرگترین بازارهای ما یعنی روسیه و سومین بازار 
بزرگ ما اوکراین، هنوز در حال جنگ هستند. ما 
توانستیم زیان این دو بازار را از بازارهای اروپایی 

جبران کنیم.
او همچنین اظهار کرد که ترکیه ۱.۱۵ میلیون 
گردشگر لهستانی را جذب کرده و لهستان به 
ترکیه  گردشگری  بخش  رشدِ  حال  در  ستارۀ 

تبدیل شده است.
کاوال اوغلو گفت: هنوز زود است که درباره 
بیفتد  اتفاق  آنچه ممکن است در سال ۲۰۲۴ 
صحبت کنیم، مثلا اینکه آیا می توانیم فصل را در 
آوریل شروع کنیم؟ آیا هتل ها زودتر درهای خود 
را باز می کنند؟ آیا فصل گردشگری طولانی تری 
دارد.   وجود  زیادی  سؤالات  داشت؟  خواهیم 
صحبت از گردشگری در تمام طول سال شده 
است، اما رویکرد واقع بینانه تری لازم است. ابتدا 
هفت ماهه  دوره  یک  برای  را  برنامه ریزی  باید 
انجام دهیم و سپس ممکن است به دوره ۱۲ 

ماهه برسیم.
ورود گردشگران خارجی به ترکیه از ژانویه تا 
نوامبر با ۱۰.۸ درصد افزایش نسبت به سال قبل 
به ۴۶.۷ میلیون نفر رسید. حدود ۲۳.۶ میلیون 
گردشگر از کشورهای اروپایی در ۱۱ ماه نخست 
سال ۲۰۲۳ از ترکیه بازدید کردند که ۸.۶ درصد 

افزایش داشت.
از  را  گردشگری  درآمدهای  دارد  قصد  ترکیه 
به  سال ۲۰۲۴  در  دلاری  میلیارد  برآورد ۵۹.۶ 
۶۴.۷ میلیارد دلار در سال آینده و ۷۱.۳ میلیارد 

دلار در سال ۲۰۲۶ افزایش دهد.
استانبول بار دیگر محبوب ترین مقصد در بین 
گردشگران خارجی بوده است و در سال ۲۰۲۳، 
بیش از ۱۶ میلیون گردشگر از این شهر بزرگ 
دیدن کردند. آنتالیا، در سواحل مدیترانه بالغ بر 
۱۴.۵ میلیون بازدیدکننده را به خود جذب کرد 
که ۳۱ درصد از کل گردشگران خارجی را تشکیل 

می دهد.
ترکیه  برای  از درآمد  منبع مهمی  گردشگری 
خود  بودجه  کسری  مهارِ  برای  دولت  و  است 

حساب ویژه ای روی آن باز کرده است.
سال  در  گردشگری  صنعت  کامل  بازگشت 
کرونا  همه گیر  بیماری  شیوع  از  پس  گذشته 
باعث شد که تعداد گردشگران به رکورد نزدیک 
شود و درآمدهای بالایی را به همراه داشته باشد 
و دولت را بر آن داشته تا برآوردهای سالانه خود 

را افزایش دهد.
دولت ترکیه پیش از این پیش بینی کرده بود، 
در سال جاری شمار گردشگران ورودی به ترکیه 
به ۶۰ میلیون نفر برسد و همچنین برآورد شده 

این رقم در سال ۲۰۲۸ به ۹۰ میلیون برسد.
از حیث درآمد نیز پیش بینی می شود امسال 
درآمد گردشگری ترکیه به ۵۶ میلیارد دلار و در 
پنج سال آینده به ۱۰۰ میلیارد دلار افزایش یابد. 
درآمدهای گردشگری در ۶ ماه اول سال ۲۰۲۳ با 
۲۷ درصد افزایش نسبت به سال گذشته به ۲۱.۷ 

میلیارد دلار رسیده است.
گردشگری حدود ۱۰ درصد به تولید ناخالص 
داخلی ترکیه )GDP( کمک می کند. علاوه بر این، 
حدود ۱.۷ میلیون نفر در بخش خدمات اقامتی 
و غذایی مشغول کار بوده اند که حدود ۵ درصد 

از کل اشتغال این کشور را تشکیل می دهد.

احوالپرسی با کیانوش عیاری پس از 
ترخیص از بیمارستان

کیانوش عیاری پس از ترخیص از بیمارستان 
دوران نقاهت را در منزل پشت سرمی گذراند.

این فیلمساز که دوم دی ماه به دلیل تشنج راهی 
بیمارستان شد در گفت وگویی کوتاه با ایسنا بیان 
کرد: دو شب قبل از بیمارستان مرخص شدم و 
الان حالم خوب است. فعلا در منزل استراحت 
می کنم تا چند وقت دیگر دوباره معاینات ام توسط 

پزشک انجام شود.
عیاری که این روزها فیلم »ویلای ساحلی« را 
روی پرده سینماها در حال اکران دارد، ۱۰ روز قبل 
براثر تشنج در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان 

سینا بستری شد.
او سال گذشته در حین ساخت فیلم »ویلای 
از  پس  و  شد  بیماری  دچار  بار  یک  ساحلی« 
وقفه ای فیلمبرداری را از سرگرفته بود. همچنین 
داریوش  پیکر  تشییع  با  هم زمان  قبل  و  مدتی 

مهرجویی دچار یک سکته خفیف مغزی شد.
او  متر«   ۸۷« سریال  که  عیاری  کیانوش 
هنوز مجوز پخش از تلوزیون نگرفته است، در 
سینمایی  فیلم های  ساخت  خود  کاری  کارنامه 
کژدم«،  »شبح  دیو«،  »تنوره  »تازه نفس ها«، 
نیمه  »دو  باشکوه«،  »روز  آتش«،  »آن سوی 
سیب«، »آبادانی ها«، »بودن یا نبودن«، »بیدار 

شو آرزو«، »خانه پدری«، »کاناپه« را دارد.

ممنوع التصویر نیستم اما به من اجرا 
نمی دهند!

از  گله  ضمن  صداوسیما  گوینده  و  مجری 
با  متاسفانه  می گوید:  روزهایش،  این  وضعیت 
۳۴ سال سابقه در برنامه های رادیو و تلویزیونی 
باید خانه نشین باشم و هیچ برنامه روتین و ثابتی 
در صداوسیما نداشته باشم؛ در صورتی که من از 
سال ۶۹ وارد سازمان شده ام و در همه حوزه ها، 
سیاسی سیما و صدا برنامه داشته ام و به عنوان 

گوینده و مجری ارشد شناخته شده ام.
راه  »این  مستند  گوینده  ـ  آقاجانیان  سودابه 
روشن است« که این شب ها از رادیو ایران پخش 
می شود ـ درباره فعالیت این روزهایش به ایسنا 
گفت: در این برنامه گفت وگومحور با کارشناسان 
گفت وگو می کنم. این مستند، برنامه ای سیاسی 
اجتماعی است که می طلبد با لحنی جدی اجرا 
شود. محور صحبت های کارشناسان این برنامه در 
حوزه مسائل سیاسی، بین المللی و جهان اسلام 
تهیه کننده  که  به صحبت هایی  بنا  البته  است. 
قبل از ضبط برنامه با من دارد، درباره مطالبی که 
می گویند، فکر و مطالعه می کنم. هیچ گاه به خاطر 
ندارم که با ذهن خالی در استودیو حاضر شده 

باشم.
آقاجانیان که در گذشته در برنامه های اجتماعی 
»تصویر زندگی«، »در انتهای الوند« و گفت وگو 
محور و مناسبتی تلویزیون حضور پررنگی داشت، 
ادامه داد: در حال حاضر به طور مناسبتی برای 
ایرانصدا، کتاب های صوتی اجرا می کنم. بیشتر 
این کتاب ها در حوزه معارفی، مذهبی یا در زمینه 

شهدا، خاطرات شهدا و همسرانشان بوده است.
این گوینده درباره فعالیت  در رادیو می گوید: 
متاسفانه با ۳۴ سال سابقه در برنامه های رادیویی 
ـ تلویزیونی باید خانه نشین باشم و هیچ برنامه 
روتین و ثابتی در صداوسیما نداشته باشم؛ در 
صورتی که من از سال ۶۹ وارد سازمان شده ام 
و در همه حوزه ها از جمله سیاسی سیما و صدا 
برنامه داشته ام و به عنوان گوینده و مجری ارشد 

شناخته شده ام.
او ادامه داد: مگر من از کار افتاده ام که برنامه ای 
ندارم؟! الحمدالله به لحاظ حراستی هیچ مشکلی 
ندارم که بگویم ممنوع  الفعالیت یا ممنوع التصویر 
هستم ولی چرایی این موضوع که برنامه ندارم را 
نمی دانم. »این راه روشن است« به تهیه کنندگی 
شیرین بغدادی و اجرای سودابه آقاجانیان از شنبه 
نهم دی ساعت ۲۰ و ۳۰ دقیقه از رادیو ایران پخش 

می شود.
مختلف  قسمت های  در  آقاجانیان  گفته  به 
کارشناس  داوودی  علیرضا  با حضور  برنامه  این 
مفهوم  به  دانشگاه  استاد  و  رسانه  و  سیاست 
بصیرت، تاثیر این مفهوم در سیاست و اجتماع، 
مفهوم مقاومت و نسبت بصیرت و مقاومت و 
جایگاه ایران در مقاومت در سطح منطقه و جهان 

پرداخته می شود.

به گزارش ایسنا، آیین پایانی ششمین جایزه پژوهش 
تالار  در  ماه  دی   ۱۲ سه شنبه،  صبح  ایران  سینمای 
رودکی با حضور وزیر ارشاد، رییس سازمان سینمایی و 

جمعی از مدیران و هنرمندان سینما برگزار شد.
رهبر  صحبت های  از  کلیپی  پخش  با  مراسم  این 
شورای  اعضای  معرفی  سینما،  درباره  انقلاب  معظم 
سیاستگذاری جایزه پژوهش سینمایی به همراه گزیده 
سخنانی از آنها و نیز پخش تصاویری از فیلم های ایران 
آغاز شد و بعد قادر آشنا دبیر این جایزه با حضور در 
جایگاه و با تشکر از وزیر ارشاد، رییس سازمان سینمایی   
و همکاران دیگرش برای برپایی جایزه این دوره بیان 
کرد: براساس رویکردهایی که داشتیم از جمله سینما 
دین،  مقدس،  دفاع  خانواده،  مختلف  حوزه های  در 

امیدافرینی و... ۱۲۵ اثر دریافت شد. 
وی  تاکید کرد: باید تلاش کنیم بین پژوهشگران و 
سیاستگذاران و کنشگران ارتباط برقرار شود ولی الان 
ارتباط سیستماتیک وجود ندارد. باید فیلمنامه و آثار 
سینمایی  براساس پژوهش شکل بگیرد، در صورتی که 
فیلمنامه های ما گاهی یک ماهه نوشته می شود و پنج 
سال طول میکشد تا ساخته شوند و اگر برعکس باشد، 

شاید اتفاق بهتری رخ دهد.
با اشاره به جایگاه شهید سردار قاسم  او همچنین 
سلیمانی گفت: ما نمی دانستیم مراسم را در آستانه دو 
ولادت و شهادت چطور برگزار کنیم چرا که میلاد دخت 
پیامبر است و روزی برای جشن و از سوی دیگر شهادت 

سردار دلها که با حزن و اندوه همراه است.
اولین بخش از اهدای جوایز با حضور محمد خزاعی، 
قادر آشنا، مسعود نقاش زاده، فرهاد قائمیان و مریم 
معارف همراه بود که جایزه طرح نامه یا پروپوزال به سارا 
مومنی برای پژوهش درباره راهبردهای رسانه ای منتنی 

بر تحلیل خانواده ایرانی اهدا شد.
مجموعه  برای  طاهری  نقی  علی  جنبی  بخش  در 
پانته آ  نیز  و  سینما  و  خوزستان  حوزه  در  پژوهش ها 
خاموشی و زهره فتحی برای مجموعه کتابهایی درباره 

بانوان سینماگر ایران برگزیده شدند.
خزاعی: به همه هنرمندان که توسط دیکتاتورهای 

رسانه ای تخریب می شوند،تبریک می گویم
سینمایی  سازمان  رییس  خزاعی،  محمد  ادامه  در 
در سخنانی بیان کرد: مبنای اصلی هر حرکتی برای 
ماندگاری پژوهش است و امروز اگر بخواهیم به فکر 
آینده سینما و مخاطب باشیم باید برنامه ریزی های ما با 
پژوهش شکل بگیرد چون با پژوهش درست باید پاسخ 
دهد که چرا ذائقه مخاطب به سمت فیلم کمدی رفته 
و در گذشته چه بی سیاستی بوده که مخاطب به این 
سمت رفته است؟ باید دید این سینما چه برنامه ریزی 
برای آینده دارد و با این پتانسیل و سرمایه چرا سینمای 
ایرانی جایگاه دهم تا دوازدهم را در دنیا دارد ؟ ما باید به 
مسیری برویم که در میان سه سینمای برتر دنیا باشیم.
او با تاکید براینکه »قطعا تاسیس اندیشکده سینما 
ضرورت دارد« افزود : من حتما این کار را در شورای 

عالی سینما پی گیری می کنم.
خزاعی با اشاره به ولادت حضرت زهرا )س( و امام 
خمینی )ره( و نیز فرا رسیدن سالگرد شهادت سردار 
قاسم سلیمانی گفت: با خودم فکر میکردم آیا ارزش 
داشت که سردار سلیمانی، باکری ها، شهید سید رضی 
و... عمر و جوانی خود را بگذارند؟ بله ارزش داشت. 

که  دارد  ارزش  را.  طهماسب  آقای  کند  رحمت  خدا 
به  باشید. من  اسلامی  انقلاب  و صدای  بازیگر  شما 
همه دوستانی که توسط دیکتاتورهای رسانه ای حتی 
پس از فوت تخریب شدند و تحت هجمه قرار گرفتند 
تبریک میگویم و به آن دوستانی که در مسیر اشتباه 
قدم برداشتند می گویم، ارزشی ندارد که شما صدای 

دیکتاتورهای ضد انقلاب باشید. 
احمد ضابطی جهرمی: سینما برای آدم های خاص 

است
با یادآوری  در بخشی دیگر احمد ضابطی جهرمی 
روزهایی که ایده این جایزه مطرح شد و با ابراز خوشحالی 
از اینکه به دوره ششم رسیده است، گفت: این رویداد 
روحیه پویایی در پژوهشگران کشور ایجاد کرد و وقتی 
روز اول این ایده مطرح شد، گفتم ایده درخشانی است. 
بر حسب عمرم و حوزه خدمتی خود، هر کاری که فکر 
کنید در سینما تجربه کرده ام. چیزهایی هست که به 
ازای گذر عمر به دست می آید. عمر چیز قابل جبرانی 
نیست. این شاید آخرین جملاتی باشد که می گویم 
چون هم نسلان من همه به رحمت خدا رفته اند. همه 
چیز سینما نظم و احترام است. سینما آدم های خاصی 
آدم هایی  کار  سینما  می خواهد.  و...  رفتار  تفکر،  در 
است که به حد پولاد محکم هستند. هر کسی نمی تواند 
در سینما باشد. هر کسی شایسته تحصیل در سینما 

نیست. سینما برای آدم های خاص است.
او افزود: من به این هنر می گویم وارث، چون تمام 
و  کرده  جمع  خود  در  را  دیگر  هنرهای  ظرفیت های 
نمی تواند آدم های بدون فکر، بی نظم و لاابالی را در 
خود داشته باشد.  این هنر آرزوی بشر بوده و به طور 
خاص ما ایرانی ها در هنرهای قبلی این ظرفیت را نشان 
داده بودیم و آنچه می گویم ربطی به اختراع لومیر ندارد. 

نمونه آن در سبک خراسانی دیده می شود. من پس از 
نیم قرن خدمت در این رشته می گویم که ما می توانیم 
در ایران تدوین را به شکلی دیگر و جدا از آنچه در دنیا 
آموزش داده می شود انجام دهیم و اگر به من اجازه 
یا دیوان  از روی شاهنامه  را  تدوین  ترم،  دهند، یک 

منوچهری دامغانی تدریس می کنم.
در ادامه صحبت های این هنرمند با حضور وزیر ارشاد 

و دیگر مدیران سینما از او تجلیل شد.
انتقاد جدی وزیر ارشاد به شبکه نمایش خانگی

در  ارشاد-  وزیر   - اسماعیلی  محمدمهدی  سپس 
سخنانی ضمن تبریک روز زن و مادر و نیز تسلیت 
برای سالگرد شهادت سردار سلیمانی بیان کرد: من 
در این جمع به بهانه پژوهش در سینما این نکته را 
می خواهم بگویم که با وجود گسترش شبکه نمایش 
خانگی و شبکه های اجتماعی، صنعت سینما هم به 
نوعی رو به ضعف می رود و در دوران کرونا این اتفاق 
صنعت  که  می دهد  نشان  امروز  واقعیت  اما  افتاد 
با ۵۷۰ سینما  با قوت رو به جلو می رود. ما  سینما 
حالا  داریم.  سینما   ۹۰۰ الان حدود  و  کردیم  شروع 
امروز  مخاطبان  نه،  یا  باشد  داشته  دوست  کسی 
هم  فروش  و  می رسند  نفر  میلیون   ۳۰ به  سینما 
نزدیک هزار میلیارد شده است.  با این حال در بخش 
پژوهش باید یکسری سوال های اساسی طرح شود تا 

ناظر به رفع یکسری مشکلات باشد.
او گفت:  وقتی وضعیت سینما خوب نیست، یک 
باز هم  وقتی خوب می شود،  دارد.  انتقاد وجود  نوع 
انتقاد می کنند و می گویند چرا فقط فیلم های کمدی 
می فروشد در حالی که این طبیعتی است که برخی 
موضوع ها بیشتر مورد توجه قرار گیرد. امروز یک فیلم 
پویانمایی بالای پنجاه میلیارد فروخته، این فیلم نه طنز 

و نه سیاسی بوده بلکه یک پویانمایی درباره امام رضا 
)ع( است.

وی ادامه داد:  شبکه نمایش خانگی جزو سینماست 
باید  و  داریم  انتقادات جدی  آن  به  نسبت  ما هم  و 
دارند.  هم  خیابانی  تبلیغات  آن ها  شود.  تنظیم گری 
ارزش های  تزلزل  خشونت،  به  نسبت  نمی توانیم  ما 
خانوادگی و... بی توجه باشیم، گرچه خانواده  ایرانی از 
منظر ارتباطات خانوادگی و استحکام در دنیا بی نظیر 
به  به چه شکلی  نمایش خانگی  در شبکه  اما  است 
این  پژوهش  بنابراین جای  نمایش گذاشته می شود! 

موضوعات در این رویداد است.
اسماعیلی گفت: درباره ورود فیلم های خارجی به 
کشور، عدد و رقم درستی نداریم. آیا نظارت پسینی 
در این حوزه جواب می دهد؟ نظارت آثار در سکوهای 
نمایشی، کار سازمان سینمایی است. درباره حقوق 
می دهیم  انجام  بررسی هایی  هم  سینما  مخاطبان 
تا نظام تنظیم گری سینما نیز تغییر کند و این به 
سینمای  به  ما  می رسد چون  هم  خانگی  سینمای 
آن  حواشی  برخی  که  داریم  جدی  انتقاد  خانگی 
در حوزه تنظیم گری است. فیلم ها در این سکوها 
برگردان می شوند وخانواده ها تماشا می کنند. آقای 
خزاعی در حال بررسی این موضوع است چون قطعا 
خانگی  سکوهای  در  فیلم ها  این  بر  پخش  نظارت 
برعهده سازمان سینمایی است و حتما این وضعیت 
گذران  عین  در  موظفیم  نیست.ما  رضایت  مورد 
و  مشکلات  حل  برای  سینما،  دوران  پررونق ترین 

ضعف ها نیز اقدام کنیم.
محمدحسین  همچون  هنرمندانی  مراسم  این  در 
مریم  فتحعلی بیگی،  داود  خلج،  اسماعیل  لطیفی، 

معترف و فرهاد قائمیان نیز حضور داشتند.

مهرداد خوشبخت با انتقاد از شرایط اکران در سینمای ایران گفت: 
اگر تخلفات در اکران صورت نمی گرفت و اگر حمایتهای قانونی و عرفی 
در اکران وجود داشت قطعاً تمام فیلمهای غیر کمدی می توانستند 

عرض اندام کنند و مردم هم استقبال می کردند.
مهرداد  کارگردانی  به  »پالایشگاه«  فیلم سینمایی  ایلنا،  گزارش  به 
خوشبخت این روزها در سینماهای کشور در حال اکران است. این فیلم 
به روایت بخشی از اتفاقات حصر آبادان می پردازد و قصه اش را در 
پالایشگاه روایت می کند که تعدادی از مهندسین پالایشگاه نفت آبادان 
در تلاش هستند با امکانات و تجهیزاتی که در داخل انبارهای آن است، 
پالایشگاه های دیگر را ترمیم کنند و در واقع سعی دارند کاری کنند که 

چراغ پالایشگاه روشن بماند.
در این فیلم بانیپال شومون،  علیرضا داوری،  الهام نامی، نادر سلیمانی 

و یاسین مسعودی ایفای نقش می کنند.
به بهانه اکران »پالایشگاه« با کارگردان آن گفتگویی داشتیم که در 

ادامه مشروح این گفتگو را می خوانید:
ایده و فیلمنامه فیلم »پالایشگاه« چگونه شکل گرفت؟

سال ۹۶ به کمک دوست عزیزم علیرضا اسلامی درگیر تحقیقات 
آبادان بابت یک کار مستند شدم و از دل آن تحقیقات چند موضوع 
ناگفته جنگ بیرون آمد که دوتا از این موضوعات به فیلم های »آبادان 
یازده۶۰« و »پالایشگاه« تبدیل شد. البته در ادامه تحقیقات خانم تینا 

میرکریمی هم به کمکم آمدند.
دو فیلم اخیر شما با تمرکز بر یک موقعیت و مکان استراتژیک قصه 
مجاهدت افرادی را روایت می کند که برای حفظ آن مکان تلاش می کنند 
و می جنگند. اگر حفظ رادیو را به منزله حفظ صدای یک ملت برداشت 

کنیم، حفظ پالایشگاه چه مفهومی را منتقل می کند؟
تمرکز تم این فیلم ها بر وطن پرستی و تعهد و غیرت است. در آن 
زمان بیش از ۳ میلیارد دلار که خواهش می کنم به این رقم دقت کنید؛ 
۳ میلیارد دلار توسط عده ای از کارکنان پالایشگاه آبادان همان مردان 
مومن آبادانی نجات پیدا می کند و برای کشور حفظ می شود، آنهم به 
طور خودجوش و بدون اینکه کسی از بالا به آنها دستور داده باشد و 
اما حالا بعد از چهل و سه سال متاسفانه این روزها درباره حدود همان 
مبلغ خیلی حرف و حدیث وجود دارد که گمشده است. آن کجا و این 
کجا؛ می بینید چقدر تفاوت رفتار وجود دارد بین آدمهای آن زمان و 

این زمان؟
نکته دوم این است که آن شخصیت هایی که در فیلم می بینید و 
ما به ازای واقعی دارند، متخصصین شرکت نفتی متعهد هستند و بر 
اساس شایسته سالاری، اداره شهر آبادان به دست همان شرکتی ها 
می افتد، یعنی فرماندار هم شرکتی است و سریع شهر را ساماندهی 
می کنند. یک نفر کمیته ارزاق راه می اندازد و یک نفر کمیته سوخت 
و... آنها در طول جنگ اجازه نمی دهند آب تصفیه شهر قطع شود 
و آب تصفیه جبهه های اطراف را هم تأمین می کنند. آن زمان در 
آشپزخانه پالایشگاه روزانه ۱۵ هزار غذا می پختند برای کل نیروهای 
رزمنده در شهر و جبهه ولی الان بعد از این همه سال مردم مظلوم 
آبادان و خرمشهر حتی آب تصفیه ندارند و باید  آب آشامیدنی را با 
بشکه و گالن بخرند با وجود اینکه آبادان شبه جزیره ای است که سه 
طرفش سه رودخانه آب شیرین بهمنشیر و اروند و کارون است؛ 
اگر باورتان نمی شود بروید روی نقشه گوگل ببینید. با وجود اینکه 
فیلمنامه »پالایشگاه« بر اساس یک قصه واقعی است،  تعصبی که 

کارگران پالایشگاه به این مکان دارند شاید برای بسیاری از مخاطبان 
عجیب باشد. آیا این تعصب و دغدغه به همین شکلی که نمایش 
داده شده،  واقعی است یا یک انتخاب استعاری است برای به تصویر 

کشیدن حس وطن پرستی؟
بله. در فیلم شاید نتوانستیم حق مطلب را ادا کنیم و ده درصد آن 
تعصب هم نشان داده نشده اما تعصبشان همراه با تعقل بود. عده ای 
آن زمان با تعصب از تهران دستور می دهند  پالایشگاه را تخریب کنند 
اما این شرکتی ها با تعصب و تخصص اجازه نمی دهند و برای نجات 

پالایشگاه راه فنی پیدا می کنند و اسکله می سازند.
نکته جالب تر این است که اگر پالایشگاه تخریب شده بود الان دیگر 
پالایشگاهی وجود نداشت که بازسازی شود،  این نتیجه ایمان و تعصب 
و  بودند  مومن  رزمنده هایی  افراد هم  این  است.  و شایسته سالاری 
کارشان هیچ تفاوتی با دفاع در خط مقدم نداشت. فیلم »پالایشگاه« 
به عنوان یکی از آثار بیگ پروداکشن جشنواره چهل و یکم معرفی شد 
اما هیچ گاه از سوی بنیاد سینمایی فارابی درباره بودجه این اثر شفافیتی 
صورت نگرفت و به همین دلیل درباره بودجه این فیلم شنیده های 

متناقضی وجود دارد.
آیا »پالایشگاه« در شرایط یک اثر بیگ پروداکشن با امکانات چنین 

اثری تولید شد؟ چقدر برای ساخت این اثر هزینه شد؟
ماجراهای مالی را بهتر است از تهیه کننده بپرسید که البته من شاهد 
بودم آقای سعدی واقعاً متعهدانه و از جان و دل مایه گذاشتند تا این 
فیلم با همه سختی هایش به نتیجه برسد و از ایشان تشکر می کنم. 
من شاهد بودم که با مشکلات و کمبودهای مالی مواجه بودند و از 

اعتباراتشان مایه می گذاشتند تا پروژه پیش برود.

در آیین پایانی پژوهش سال سینمای ایران مطرح شد

از تبریک خاص خزاعی به بعضی هنرمندان تا انتقاد وزیر ارشاد به شبکه خانگی
رئيس سازمان سینمایی با اشاره به پیگیری برای راه اندازی اندیشکده سینمایی در شورای عالی سینما گفت: به تمام کسانی که توسط دیکتاتورهای رسانه ای 

حتی پس از فوت تحت هجمه قرار گرفتند تبریک می گویم.

وایتی از وطن پرستی، تعهد و غیرت استمهرداد خوشبخت مطرح کرد »پالایشگاه« ر

ما نمی توانیم 
نسبت به 

خشونت، تزلزل 
ارزش های 

خانوادگی و... 
بی توجه باشیم، 

گرچه خانواده  
ایرانی از منظر 

ارتباطات 
خانوادگی و 

استحکام در 
دنیا بی نظیر 

است

عزت الله ضرغامی گفت:  به دنبال لغو یکطرفه روادید ایران برای اتباع ۳۳ 
کشور، روادید تعدادی از این کشورها نیز به زودی برای شهروندان ایرانی لغو 

خواهد شد.
هیأت وزیران ۲۲ آذرماه ۱۴۰۲ روادید جهانگردی ایران را یکطرفه برای اتباع ۳۳ 
کشور لغو کرد. بر این اساس، شهروندان کشورهای عربستان، قطر، امارات، 
بحرین، کویت، لبنان، روسیه، ازبکستان، قرقیزستان، تاجیکستان، تونس، 
تانزانیا، موریتانی، زیمبابوه، موریس، سیشل، ژاپن، اندونزی، مالزی، سنگاپور، 
کرواسی،  کوبا،  ونزوئلا،  پرو،  مکزیک،  برزیل،  برونئی،  و  کامبوج  ویتنام، 
صربستان، بوسنی و هرزگوین، بلاروس و هندوستان، هر ۶ ماه یک بار به مدت 
۱۵ روز می توانند در ایران سفر کنند. این اقدام، اما این پرسش را به دنبال 
داشت که آیا این امکان فقط برای اتباع آن کشورها فراهم شده است و آیا 
شهروندان ایرانی امکان سفر بدون ویزا به این کشورها را نیز خواهند داشت و 
چه تلاش و اقدامی برای تحقق سفر بدون ویزا به تعداد بیشتری از کشورها، 
درحالی که این شاخص در ارتقاء جایگاه پاسپورت ایران می تواند اثرگذار باشد، 

صورت می گیرد؟
عزت الله ضرغامی ـ وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ـ دراین باره 
در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: درحال حاضر که با برخی کشورها لغو دوطرفه 
روادید هستیم. از میان آن ۳۳ کشوری که اخیرا یکطرفه با آن ها لغو روادید 
کرده ایم، قرار است روادید تعدادی از آن ها برای شهروندان ایرانی لغو شود. 
این اتفاق با بعضی از آن کشورها دوسویه بوده، که در فاصله کوتاهی انجام 

شده است.
او افزود: وزارت خارجه دراین باره اقدامات خوبی انجام داده است و در همین 

فاصله کوتاه، که ما با ۳۳ کشور یکطرفه لغو روادید کرده ایم، چند کشور هم 
هستند که دوطرفه لغو روادید کرده اند. اسامی این چند کشور به زودی اعلام 

خواهد شد؛ باید پروتکل وزارت خارجه در این باره نهایی شود.
خاص  روابط  به  کاری  گردشگری  تقویت  برای  ما  کرد:  تاکید  ضرغامی 
دیپلماتیک نداریم، ما می خواهیم درها را باز کنیم، حساسیت ها را برطرف کنیم 
و بگوییم هر که می خواهد وارد ایران شود، آماده ایم تا از او پذیرایی کنیم و این 
خیلی برای ایران هراسی و علیه تبلیغات اقدام مهمی است. حرکت ما متعهدانه 

بر مبنای معرفی ایران با هدف گردشگری است.

لغو ویزای چند کشور برای ایرانی ها
و  کهگیلویه  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل  درخشان«،  »امین 

بویراحمد، به عنوان مدیرکل برتر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی معرفی شد.
همایش سراسری مدیران ارشد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با حضور وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، رؤسای سازمان ها، معاونین و مدیران ارشد این وزارت 
برگزار و مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اردبیل به عنوان مدیرکل برتر 
معرفی شد. »محمدمهدی اسماعیلی«، وزیر فرهنگ و ارشاد ضمن تبریک ایام 
میلاد حضرت فاطمه )س( و گرامیداشت یاد حاج قاسم سلیمانی گفت: سمفونی 

ویژه حاج قاسم سه شنبه شب در تالار وحدت رونمایی خواهد شد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تقدیر تلاش های مدیران کل در استانها افزود: 
در سفرهایی که به استانها داشتیم شاهد زحمات ارزشمند برخی از مدیران 
کل بودیم که شایسته تقدیر است. وی در ادامه با اشاره مسأله مهم انتخابات 
اسفندماه افزود : توجه به بحث انتخابات بسیار مهم است و درهمین زمینه 

رویدادها در جهت افزایش نشاط اجتماعی حرکت کند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: حوزه فرهنگ، هنر و رسانه در پررونق ترین 

دوره خودش به سر می برد و ارقام گواه و مستند این گفته است.
وی در ادامه تصریح کرد: اسناد موسیقی، سینما و هنرهای تجسمی بعد از 
سالها و بعضاً مطالبات ۲۰ الی ۳۰ ساله مورد مطالبه بوده است که در حال 
گردآوردی و تصویب است. در حوزه فلسطین و غزه باید این بخش ثابت تمام 
جشنواره ها باشد. اسماعیلی گفت: استفاده از ظرفیت های اهل سنت مورد توجه 
است که در همین زمینه اعزام یک رایزن فرهنگی اهل سنت به قاهره را داشتیم.

رییس شورای فرهنگ عمومی کشور در ادامه با بیان اهمیت توجه به مسایل 
قرآنی بیان کرد: نمایشگاه قرآن امسال یک فرصت است چرا که همزمان با 

تعطیلات عید نوروز است و باید به این ظرفیت ها توجه شود.
»امین درخشان«، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کهگیلویه و بویراحمد 
گفت: طبق ارزیابی سالانه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی این استان در بین چهار استان برتر کشور قرار گرفت.
 ششمین همایش سراسری مدیران کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها  با 
حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در مجموعه باغ زیبا برگزار شد. بر پایه این 
گزارش مدیران کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان های کهگیلویه و بویراحمد، 
اردبیل، خراسان شمالی و جنوبی به عنوان مدیران کل برتر وزارت فرهنگ و ارشاد 

انتخاب و وزیر ارشاد از آنها با لوح تقدیری تجلیل کرد.

درخشان« درخشید


